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مس�ابقه يادم�ان »س�ربلند« ب�ا موض�وع طراح�ي 
يادم�ان ش�هيد محس�ن حجج�ي ب�راي نص�ب در 
يك�ي از ميادي�ن اصل�ي ش�هر ته�ران برگزار مي ش�ود. 
نشست خبري مسابقه ملي طراحي يادمان »سربلند« پاسداشت 
مقام ش��هید مدافع حرم محس��ن حججي با حضور مس��عود 
نجابتي، مدير مركز هنرهاي تجسمي انقلاب و دفاع مقدس و 
طاهر شیخ الحكمايي، دبیر مسابقه در بنیاد فرهنگي روايت فتح 
برگزار شد. نجابتي در ابتداي اين نشست گفت: انجمن تجسمي 
انقلاب و دفاع مقدس كه از اين  به  بعد قرار اس��ت با نام »گروه 
تجسمي بنیاد روايت فتح« فعالیت خود را ادامه دهد، يكي از 
وظايفش طراحي يادمان ها و المان هاي شهري است. با توجه به 
شوراي شهر تهران مبني بر پاسداشت مقام شهید حججي، براي 
ايجاد يادمان اين شهید مدافع حرم، انجمن داوطلب شد و اين 
وظیفه را برعهده گرفت، به همین دلیل علاوه بر سفارش كار به 
اساتید تجسمي، فراخوان هم منتشر كرديم تا همه هنرمندان 
امكان ارائه طرح هاي خود را داشته باشند. وي افزود: امیدواريم 
نتیجه حاصله در تعامل با سازمان زيباسازي، در يكي از میادين 

شاخص تهران اكران شود. 
همچنین طرح هاي ديگري هم كه قابلیت س��اخت دارند، به 
ساير نقاط كش��ور از جمله زادگاه ش��هید حججي براي نصب 
ارسال خواهند شد. در ادامه اين نشست شیخ الحكمايي گفت: 
فراخوان مسابقه سربلند با محوريت موضوع شهید حججي به 
آثار رسیده بايد در زمینه حجم و مجسمه باشند و قابلیت اجرا 
در فضاهاي عمومي مانند میادين و پارك ها را دارا باشند. وي 

درباره ويژگي هاي فراخوان اظهار داشت: خلاقانه بودن طرح، 
ش��اعرانگي و خیال پردازانه بودن، همه فهم ب��ودن و جذابیت  
داش��تن براي عموم مخاطبان و پرهیز از طرح هاي انتزاعي از 
جمله موارد فراخوان است. دبیر مس��ابقه سربلند خاطرنشان 
كرد: هر هنرمند مي تواند س��ه اثر را به دبیرخانه ارسال كند و 
طبیعتاً در مرحله نخست لازم به ارسال ماكت نیست و ارسال 
عكس از ماكت يا نماي كامپیوتري 3D در قالب لوح فش��رده 
كفايت مي كند. ش��یخ الحكمايي درباره اعضاي هیئت داوران 
اظهار داشت: ايرج محمدي، مس��عود نجابتي، محمد بهرامي، 
هادي عرب نرمي و بن��ده هیئت داوران را تش��كیل مي دهیم. 
براي نفر اول علاوه بر ديپلم افتخار 50 میلیون تومان، نفر دوم 
30 میلیون و نفر سوم 15 میلیون تومان جايزه در نظر گرفته 
شده است. وي در پايان گفت: از 15 شهريور ثبت نام آغاز شده و 
25 مهرماه آخرين مهلت ارسال لوح فشرده است. داوري نهايي 

و اعلام نتايج در آذرماه برگزار مي شود.

جايزه ۹۵ ميليوني براي طراحي يادمان شهيد حججي  
نصب يادمان »سربلند« در يكي از ميادين شهر

مديرعامل بنياد بين المللي غدير با اش�اره ب�ه اينكه امروز به 
مناس�بت ولادت امام هادي)ع( به نام ولاي�ت، هدايت و عزت 
نامگذاري شده ابراز داشت: اميدواريم غدير به عنوان راهبرد 
كلان اسلام براي نجات بشريت و حركت به تعالي معرفي شود. 
دومین كنگره مل��ي غدير با رويك��رد بزرگداش��ت علامه آيت الله 
سیدمرتضي عسكري همزمان با بزرگداشت دهمین سالگرد ارتحال 
ايشان در دهه امامت و ولايت صبح روز چهارشنبه )15شهريورماه( 
با حضور آيت الله كاظم صديقي، امام جمعه موقت تهران، سیدرحیم 
صفوي، حجت الاسلام مهدوي كني، رئیس دانشگاه امام صادق)ع( 
و ديگر شخصیت هاي كشوري و لشكري برگزار شد. از آنجايي كه 
خدمات علامه آيت الله سیدمرتضي عسكري به دنیاي اسلام و به ويژه 
جهان تشیع بسیار حائز اهمیت است، ايشان با نگاشتن كتاب هايي 
در موضوعات كلام، فقه و تفس��یر و تاريخ و... خردمندي، فرزانگي، 
هنرمندي و نبوغ خود را ظاهر كرد، در كنار آن مجاهدت هاي علمي 
و فرهنگي در ايران و عراق بود كه علامه عس��كري دانشكده اصول 

دين را به وجود آورد. از اين مرحوم در اين كنگره تجلیل شد. حسین 
ظريف منش، مديرعام��ل بنیاد بین المللي غدير با اش��اره به اينكه 
امروز به مناسبت ولادت امام هادي)ع( به نام ولايت، هدايت و عزت 
نامگذاري شده است، ابراز داشت: امیدواريم غدير به عنوان راهبرد 
كلان اس��لام براي نجات بشريت و حركت به س��وی تعالي معرفي 
شود. وي خواستار تلاش ها و اقداماتي براي كاهش آلام مسلمانان 
میانمار شد و افزود: در راستاي تببین غدير دو حركت اساسي انجام 
شده است كه مطابق س��فارش پیامبر اكرم)ص( میان غدير بايد تا 
قیامت منتقل شود، زيرا غدير سرمايه بي نظیر براي بشريت است. 
ظريف منش با بیان اينكه توجه به آداب غدير از اطعام و جشن گرفته 
تا توجه به فلسفه آن، در راستاي ترويج غدير محسوب مي شود، اظهار 
داشت: قلم عالمان و مجاهدت هاي آنان در پاسداري غدير و خون 
شهدا از صدر اسلام تا كنون در دفاع از حريم ولايت در انتقال اين پیام 
مهم بوده است، در نظر داريم سال آينده در سومین كنگره غدير از 
آيت الله خزعلي تجلیل كنیم. در اين مراسم از سه كتاب واقعه غدير، 
جلد اول دانشنامه علامه عسكري و وقف اهل بیت)زندگینامه علامه 
سید مرتضي عسكري( رونمايي شد. سیدمرتضي میرباقري، معاون 
سیماي رئیس سازمان صداوسیما با بیان اينكه امام)ره( و رهبر معظم 
انقلاب ثمره غدير هستند، ابراز داشت: اگر تلاش بزرگاني همچون 
علامه عسكري نبود، مصیبت سیدالش��هدا)ع( همچنان ادامه پیدا 
مي كرد. وي افزود: برخي تلاش كردند تا با س��اختن 150 صحابي 
ساختگي، ريشه اس��لام ناب را به عبدالله بن سبا نسبت دهند ولي 
عالماني همچون علامه عسكري با قلم خود توانستند با اين شبهات 

مقابله كنند و با منطق و استدلال پاسخ آنها را دادند.

تجليل از آيت الله خزعلي در سومين كنگره غدير 
غدير راهبرد كلان براي نجات بشريت است

»ضدگلوله« اثري باكيفيت 
برخي جوان ها كارهايي را انجام مي دهند كه شايد كمتر كسي 
توانايي انجام آن را داش��ته باش��د. جوان هايي كه  انگیزه دارند 
و روز به  روز دوس��ت دارن��د دنیاي هیجان انگیزت��ري را تجربه 
كنند؛ تجربه هايي ك��ه اراده آنها را پولادي��ن مي كند تا بتوانند 
جلوي س��ختي هاي آينده زندگي شان بايس��تند.  چندي است 
كه مس��تند مس��ابقه »ضدگلوله« از شبكه مس��تند به نمايش 
درمي آيد؛ برنامه اي كه اگر چه از لحاظ فرم، شباهت بسیاري به 
مستند مسابقه »فرمانده« دارد، اما در طراحي مراحل مسابقه، 
متفاوت عمل مي كند، به نحوي مي توان اين گونه برداشت كرد 
كه »ضدگلوله« ظرايف »فرمانده« را نگه داشته و در يك مقیاس 
كوچك تر به بازتولید جذابیت هاي آن پرداخته است. اگر بخواهیم 
جستاري در ذهن مان درباره مسابقه هاي تلويزيوني داشته باشیم 
كه هم هیجان دارند و هم توانس��ته اند جوانان و نوجوانان را به 
سمت خود جذب كنند شايد به يكي دو اسم بیشتر دست نیابیم 
كه يكي از آن دو اسم قطعاً مستند مسابقه »فرمانده« است. حال 
بعد از »فرمانده«، مستند مسابقه »ضدگلوله« مخاطبان بسیاري 
را جذب خود كرده است. اين مستند مسابقه چند نكته مثبت و 

متفاوت دارد كه در ادامه به برخي از آنها پرداخته مي شود. 
يكي از نكاتي كه مي تواند باعث جذب مخاطبان از جمله جوانان 
شود، رزمي بودن و جنگي بودن اين مستند مسابقه است؛ اگرچه 
اين وجه »ضدگلوله« سختي هاي بس��یاري را به همراه دارد، اما 
جوانان بسیاري هستند كه اين سختي ها را با آغوشي باز مي پذيرند، 
جواناني كه به اقتضاي سن خود دوست دارند هیجان بیشتري را 
تجربه كنند. هیجاني كه امروزه تكنولوژي س��عي مي كند با خلق 

فضايي كاذب و مجازي، جوانان را به سمت خود بكشد. 
 ويژگي ديگري كه مستند مسابقه »ضدگلوله« را در جايگاه ممتازي 
قرار مي دهد، میزانسن و دكوپاژ دقیق آن است. نمي توان از مستند 
مس��ابقه »ضدگلوله« صحبت كرد اما از فیلمبرداري مناسب آن 
س��خني به میان نیاورد؛ فیلمبرداري اي ك��ه مخاطبان حرفه اي 
تلويزيون را ياد مستند مسابقه »س��رزمین دانايي« مي اندازد كه 
اگرچه اولین تجربه در اين ژانر برنامه سازي بود اما توانست مخاطبان 
بس��یاري را به س��مت خود جذب كند. در مرحله بعد مي توان به 
تدوين و جلوه هاي ويژه تصويري اين برنامه اش��اره كرد كه كمك 
بسیار شاياني به هیجان انگیز شدن هر چه بیشتر اين برنامه كرده 
است. چندين سال است كه با تأسیس س��ازمان هنري، فرهنگي 
رسانه اي اوج كارهاي بسیاري در عرصه فیلم، سريال و به خصوص 
مستند صورت گرفته است؛ مستند هايي كه به يقین مي توان گفت 
كه تكنیكال تر از گذشته ساخته مي شوند و اين موضوع باعث علقه 
بیشتر مخاطبان شده است. بعضاً در بسیاري از موارد افرادي پیگیر 
اين نوع فیلمسازي شده اند كه پیش از اين تصمیم به ساخت چنین 
آثاري نداشته اند. از طرفي ديگر پشتیباني و همكاري هاي نیروي 
زمیني سپاه باعث ساخت مستند مسابقه هايي چون »فرمانده« و 
»ضدگلوله« شده است. بس��یار مي توان امیدوار بود كه در آينده 
شاهد برنامه هايي بیش��تر مانند مستند مس��ابقه »ضد گلوله« 
باشیم، چراكه هم مخاطبان به اين سبك از برنامه ها علاقه دارند و 
هم شركت كنندگاني كه در اين برنامه ها مسابقه مي دهند برايشان 
اين گونه مسابقات هیجان انگیزتر است؛ برنامه ساز هم كه چیزي 

جز رضايت مخاطبانش نیاز ندارد.

    خبر

»تنگه ابوغريب« عوامل خود را شناخت
جديدتري�ن محص�ول مرك�ز فيل�م و س�ريال س�ازمان 
ش�ناخت.  را  خ�ود  عوام�ل  اوج  رس�انه اي  هن�ري 
به گزارش روابط عمومي پروژه، فیلم س��ینمايي »تنگه ابوغريب« به 
تهیه كنندگي س��عید ملكان و كارگرداني بهرام توكلي روزهاي آخر 
پیش تولید را مي گذراند و كار انتخاب عوامل فیلم تقريباً به پايان رسیده 
است. بر اين اساس، جواد عزتي، امیر جديدي، حمیدرضا آذرنگ، علي 
سلیماني، قربان نجفي و مهدي قرباني جلوي دوربین »تنگه ابوغريب« 
خواهند رفت. مجید خضوعي ابیانه نیز مديريت فیلمبرداري كار را بر 
عهده خواهد داشت. فیلم سینمايي »تنگه ابوغريب« روايتي است از 
دفاع دلاورمردانه گردان عمار در برابر لشكركشي رژيم بعث به فكه و 
شرهاني؛ روزهاي رشادت و مظلومیت بچه هاي گردان عمار در روزهاي 

آخر دفاع مقدس در منطقه حساس تنگه ابوغريب. 
----------------------------------------------
 واكنش هنرمندان ايراني نسبت به كشتار 
و آوارگي مردمان مسلمان و مظلوم ميانمار

هنرمن�دان ايران�ي نس�بت ب�ه واقع�ه دردن�اك كش�تار 
مس�لمانان ميانمار، در فضاي مجازي واكنش نش�ان دادند. 
اخباري ناگوار مبني بر كشتار مسلمانان روهینگیا در میانماربه گوش 
رسید كه واكنش هايي را به همراه داشت، هرچند مجامع سیاسي 
جهان در برابر خونین ترين خشونت رخ داده و آوارگي مردم بي گناه 
بي تفاوت عمل كردند! در ايران هنرمنداني چون نرگس آبیار، مسعود 
ده نمكي، صابر ابر، نعیمه نظام دوست، داريوش فرضیايي، سیاوش 
مفیدي و پوريا پورسرخ از جمله ش��خصیت هايي بودند كه نسبت 
به فاجعه دردن��اك رخ داده در میانمار واكنش نش��ان دادند. طي 
روزهاي اخیر تعداد بسیار زيادي از مردم مسلمان روهینگیا به دلیل 

درگیري ها به سمت مرز بنگلادش فرار كرده  و آواره هستند. 

اميد سهرابي     یادداشت

تهيه كننده برنامه تلويزيوني »كتاب باز« در گفت وگو با »جوان«: 

كتاب را از دريچه سرگرمي مقابل مخاطب می گشاييم
   محمدصادق عابديني

پخش فصل دوم از برنامه »كتاب باز« از ش�بكه نسيم آغاز 
ش�ده اس�ت؛ برنامه اي متفاوت درباره كتاب و كتابخواني 
ك�ه توانس�ت در فصل اول نش�ان ده�د مي ت�وان نگاهي 
غيركليش�ه اي به مقوله كتابخواني داش�ت. شب گذشته 
سومين قسمت از فصل جديد اين برنامه تلويزيوني با حضور 
ليندا كياني روي آنتن شبكه نسيم رفت. محمدرضا رضائيان، 
تهيه كننده »كتاب باز« در گفت وگو با »جوان« درباره فصل 
جديد برنام�ه و اهداف اي�ن دوره توضيحاتي داده اس�ت. 
فصل جديد كتاب باز با تغييرات عمده اي در ظاهر 
و شيوه اجرا، همراه بوده است، اين تغييرات در چه 

مسيري بوده است؟
كتاب و كتابخواني به دلی��ل گوناگوني كه در نوع كتاب و ذائقه 
مخاطبانش وجود دارد، حوزه بسیار متنوعي است، مخصوصاً 
وقتي در شبكه اي مثل نس��یم كه داراي تنوع مخاطب است، 
برنامه سازي مي كنیم، اين تنوع بیشتر به چشم مي آيد. وقتي 
مي خواستیم فصل اول برنامه كتاب باز را تولید كنیم، كانسپتي 
را طراحي كرديم كه حضور و اجراي امیرحسین صديق كاملًا بر 
آن منطبق بود. در فصل اول مي خواستیم مردمي را كه به دلیل 
مشغله هاي روزانه از كتاب فاصله گرفته بودند، دوباره به كتاب 
و كتابخواني نزديك كنیم اما در فصل جديد كانس��پت برنامه 

متفاوت شد و نیازمند به تغییرات بوديم. 
در فصل اول به دنبال آشتي بيننده برنامه با كتاب 
بودي�د، در فصل دوم قرار اس�ت چ�ه كاري انجام 

شود؟
ما در برنامه »كتاب باز« نگاه��ي را دنبال مي كنیم كه برگرفته 
از يكي از بیانات مقام معظم رهبري به اين مضمون اس��ت كه 
مي فرمايند اول مردم را كتابخ��وان بكنید و بعد بگويید كه چه 
كتابي بخوانند. ما مي خواستیم اول مردم با كتاب مأنوس شوند 
و بعد برويم به آنها بگويیم چ��ه كتاب هايي براي خواندن بهتر 
اس��ت. در فصل اول برنامه دنبال اين راه��كار بوديم كه چطور 
كتاب مي تواند ح��ال مردم را خوب كند و از آنجايي كه ش��عار 
شبكه نسیم هم »نشاط و س��رگرمي« است، به كتاب از پنجره 
سرگرمي نگاه كرديم و س��عي مان اين بود كه از مباحث آماري 
و كارشناسانه دوري كنیم. به نظرم امیرحسین صديق نماينده 

كل فضاي كتابخواني بود. 
براي فصل دوم مجري برنامه هم تغيير كرد، چرا با 

صديق ادامه نداديد؟
ما نبايد در هم��ان نقطه اي كه فصل اول مي خواس��تیم به آن 

برسیم، متوقف مي شديم و در فصل دوم برنامه بايد مباحث را 
به سمت اينكه چه كتابي بهتر است مي برديم. بعد از بحث هاي 
كارشناسي و نظراتي كه شبكه داشت، به اين نتیجه رسیديم 
كه سروش صحت به دلیل آنكه ش��ايد يكي از كتابخوان ترين 

آدم هاي هنري است، مي تواند گزينه خوبي براي اجرا باشد. 
هم اكنون چند برنامه ديگر نيز درباره كتاب و مطالعه 
از ديگر شبكه هاي تلويزيوني پخش مي شود، اگر 
بخواهيد مهم ترين تفاوت كتاب باز را با اين برنامه 

بيان كنيد، به چه نكاتي اشاره مي كنيد؟
تفاوت اصلي ما در نوع نگاه مان به كتاب است. ما نمي گويیم كه 
كتاب الزاماً براي فرهیخته ها و روشنفكر ها است ولي معتقديم 
الزاماً هر كسي كه كتاب مي خواند به سمت فرهیختگي حركت 
مي كند. سوگند ياد كرده ايم كه در برنامه سراغ آمار ها و ارقام 
كتاب نخواندن ها نرويم. قبول داريم مردم كتابخواني نیستم اما 
اين آرزو را داريم و در هر برنام��ه هم تكرار مي كنیم كه روزي 
برسد كه مردم ايران كتابخوان ترين مردم دنیا شوند و فرداي 

آن روز جامعه مان چه شكلي خواهد شد؟!
به نظرم به اين نكته هم بايد اشاره شود كه كتاب باز 

به كتاب نگاهي سرگرم كننده دارد!
بله، برخلاف برنامه هاي ح��وزه كتاب در تلويزين كه مباحث 
كارشناسانه را ارائه مي كنند، ما خواس��ته ايم كه به كتاب از 
دريچه سرگرمي نزديك شويم و به جاي نقد و آسیب شناسي، 
محتواي برنامه را به اين سمت ببريم كه بیننده ما مجاب شود 
كتاب بخواند. شايد اين برنامه نتواند همه پدر و مادرهاي جامعه 
را كتابخوان كند ولي مي خواهیم آنها به اين باور برسند كه اگر 

فرزندشان كتابخوان شود، فرداي بهتري خواهد داشت. 
فصل جديد در چند قسمت توليد مي شود؟

توافق ما با شبكه 120 قسمت نیم ساعته است و برنامه روزهاي 
زوج هفته از ساعت 20 از شبكه نسیم پخش مي شود. 

   جواد محرمي
خروجي بخش عمده اي از سريال هاي تلويزيوني 
طي س�ه دهه اخير نش�ان مي دهد كه برخلاف 
تأكي�دات صريح 2۵ س�ال پيش رهب�ر معظم 
انقلاب همچنان سوژه ها و مضامين تلخ و منفي 
ح�رف اول را در توليدات رس�انه ملي مي زنند. 
  رهبرانقلاب: دعواي زن و ش�وهر را چرا از 

سيما پخش مي كنيد؟
س��خناني را كه رهبر معظم انقلاب در س��ال 
71 درباره تلخي مضامین آثار تلويزيوني ايراد 
كرده اند، اگر جلوي روي هر ش��خصي بگذاريم 
بعید نیس��ت فكر كند كه اين س��خنان همین 
امروز بیان شده است. »نبايد نمايشنامه هايي 
پخش كنید كه فضاي زندگ��ي را تلخ مي كند. 
ايجاد نگراني، اضطراب و دلهره، لزومي ندارد... 
ما متأسفانه در صدا و سیما – به خصوص بیشتر 
سیما - از اين چیزها زياد داريم. تلويزيون را باز 
مي كنیم، مي بینیم دعواي خانوادگي اس��ت و 
دو نفر دعوا مي كنند. ش��ما در خانه تان هم كه 
نشسته باشید، اگر از خانه  همسايه تان صداي 
دعوا بیايد، ناراحت نمي ش��ويد؟ مگر آدم دعوا 
را خودش بايد راه بیندازد يا جلوي چشم خود 
انسان باشد تا ناراحت ش��ود؟ فیلم، طبیعتش 
اين اس��ت كه انس��ان را در فضاي حادثه ببرد، 
والاّا فیلم نیست. وقتي انسان مي رود در آن فضا، 
مي بیند اين فضا، فضاي دعواست؛ فضاي جنگ 
و جدل است و زن و شوهر با هم دعوا مي كنند. 
اين را چرا منتقل مي كنی��د؟... از هر چیزي كه 
مأيوس كننده اس��ت، بايد به كلي پرهیز شود. 
برنامه ها بايد شاد باشد. شادي را، فرح را و سرور 
را، اصل قرار دهید. هر پیامي هم كه مي خواهید 
بدهید، در لابه لاي اين شادي بیايد. چرا پیام ها  

در لابه لاي موضوعي ناامید كننده باشد؟«
س��خنان بالا را رهبر معظم انقلاب نزديك به 25 
س��ال پیش ايراد كرده اند، اما اتفاقي كه در اين 
مدت در بخش عمده اي از تولیدات صداوسیما رخ 
داده مغاير با اين مطالبات است. امروزه مخاطب 
سريال هاي تلويزيوني كمتر با فضاي الهام بخش و 

امیدآفرين روبه رو است. 
   يک تلخی بی پايان

گرايش ب��ه نقاط منف��ي در جامعه سال هاس��ت 
كه به يك اص��ل و اپیدمي در میان نويس��ندگان 
و فیلمنامه نويس��اني كه با س��ازمان اس��تراتژيك 
صداوس��یما همكاري مي كنند بدل ش��ده است، 
وقتي هم ندايي بلند شود كه چرا؟ پاسخ آماده اي 
در آس��تین وجود دارد ك��ه اينها بازت��اب حقايق 

جامعه است ولي واقعیت اين است كه رسانه ملي به 
تلخكامي، منفي نگري و نقاط تاريك جامعه ضريب 
مي دهد و دانسته يا نادانسته بر دامنه آنها مي افزايد. 
جالب است كه رهبري معظم انقلاب بیش از دو دهه 
و نیم پیش نسبت به اين افت در رسانه ملي معترض 
بوده اند و خواستار تغییر آن شده اند اما معلوم نیست 

چرا مديران همچنان راه خود را رفته اند. 
طی همین چندسال اخیر سريال های پرشماری 
با مضامین منفی و تلخ تولید و روانه آنتن شده 
است، »زمانه«، »پنج كیلومتر تا بهشت«، »پريا«، 
»آواز باران«، »هش��ت و نیم«، »همه چیز آنجا 
نیست«، »زير هش��ت«، »تا ثريا«، »شیدايی«، 
»دلنوازان«، »آينه، پنج��ره« و »دختران حوا«  

فقط چند نمونه از اين دست است. 
  بدي ها را رواج مي دهند

بی��ژن بیرنگ، كارگ��ردان س��ريال ماندگاري 
چون خانه س��بز درباره تمايل به تلخ نويس��ي 
در می��ان فیلمنامه نويس��ان و س��ريال هاي 
رس��انه ملي به »جوان« می گويد: »متأسفانه 
سیاس��تگذاري هاي س��ازمان همواره اشتباه 
بوده اس��ت، جامعه فرهنگي ما هم در اين باره 
كاري نكرده اند، اينجا مثل امريكا نیس��ت كه 
سیاستگذاري هاي فرهنگي شان طي دهه هاي 
مختلف جامعیت داشته باشد، براي مثال آنها 
روي هوي��ت امريكاي��ي يا خان��واده امريكايي 
سال هاست در س��ینما و سريال هاي شان كار 
كرده اند و موفق هم بوده اند، آنجا نگاهي وجود 
دارد كه به محصولات تلويزيوني به عنوان يك 
كالاي صادراتي توجه مي ش��ود. سبك زندگي 
امريكايي را براي همه دنیا تجويز مي كنند، براي 
همین بايد رؤيا سازي كند، از واقعیت ها حرف 
نمي زند بلكه از بايدهاي خودش حرف مي زند، 
افق ارائه مي دهد و از س��طح عبور مي كند، هر 
قدر مثبت انديش تر، رؤياپردازت��ر و به تبع آن 
تأثیرگذارتر، ولي سريال سازهاي ما چسبیده اند 
به واقعیت ها و جلوتر را نمي بینند يا نمي خواهند 
ببینند، آن هم بخش��ي از واقعی��ت را، به جاي 
بايد ها به هست ها توجه دارند، بر فرض كه تلخي 
در جامعه ما باشد، آيا من حق دارم به آن ضريب 
بدهم؟ نه حق ندارم ولي صداوس��یماي ما اين 

حق را به كارگردان ها مي دهد.« 
كارگردان سريال دنیاي ش��یرين دريا در ادامه به 
اين نكته اشاره كرد كه ما در حرف براي سال 1400 
و بعد آن هم افق تعیین كرده ايم اما معلوم نیست 
اين افق ها اگر افق هاي خوبي است چرا در فرهنگ 
و هنر ما تأثیرگذار نیست:»ما تا دلتان بخواهد در 

میان فیلمنامه نويسان مان آدم هاي تلخ و منفي نگر 
داريم، آدم هايي كه از مثبت انديشي بدشان مي آيد، 
تولیدات اين آدم ها امید را در جامعه مي كشد، ما 
درباره عدالت، عشق، آزادي واقعي، نیكي و از اين 
قبیل مسائل فیلم خوب نداريم، زماني در همین 
صداوسیما مي گفتند اسم عشق را هم نیاوريد! به 
جايش بگويید دلبستگي، عش��قي كه اينقدر در 
ادبیات و فرهنگ ما رويش تكیه ش��ده مي گفتند 
نگويید، گويي كه عشق چیز بدي است، من ممكن 
است به ماشینم هم دلبستگي داشته باشم اما عشق 
منبعي الهي دارد. نكته ديگر اينكه فیلمنامه نويس 
و فیلمس��از بايد چند پله از جامعه جلوتر باش��د، 
همگام هم نه بايد جلوتر قدم بردارد و الهام بخش 
جامعه باشد، بايد جامعه را به دنبال خودش بكشد، 
البته سريال هاي ما هم مي كشند اما به عقب. اگر 
آدم حالش خوب باشد هم حال آدم را بد مي كنند، 
اجازه نمي دهند مثبت فكر كني، اين در سینما به 
مراتب بدتر است، البته سريال ساز هاي ما هم اغلب 

از سینما آمده اند.« 
   به ما اعتماد ندارند

بیرنگ در پاس��خ به اين س��ؤال كه چرا ب��ا اينكه 
كارگرداني خوش س��ابقه و امتحان پس داده است 
سال هاست كار نمي كند مي گويد: »اين خوش سابقه 
بودن ظاهراً منجر به اين نمي شود كه به ما اعتماد 
كنند، روش كار من به شكلي است كه يك متن را 
مي نويسم و همراه با كارگرداني هفته به هفته جلو 
مي روم و لازم باشد تغییراتي در آن اعمال مي كنم 
ولي آقايان مي گويند باي��د از قبل همه چیز آماده 

باشد كه با جنس كار من جور در نمي آيد.«
  عنقا: نيكي بايد غلبه داشته باشد

حامد عنق��ا، فیلمنامه نويس نیز در اي��ن  باره به 
»ج��وان« مي گويد: »تلخي مضامین س��ريال ها 
پس از دوران جنگ مقداري ش��دت گرفت، يادم 
اس��ت س��ريالي با نام »بچه هاي طلاق« پخش 
مي شد، مثلاً قصد داشت بگويد طلاق منجر به چه 
پیامدهايي مي شود اما به نظرم بهتر بود بچه هاي 
خوشبخت را مي ساختند تا الگو شود. اگر به جاي 
جهنم، بهشت را نشان دهیم تأثیر بیشتري دارد.

در حاشیه مثلًا به يكي دوتا بچه طلاق هم اشاره  
 شود ولي متأسفانه غلبه با نمونه هاي منفي بود، 

خب اينها روي جامعه تأثیرگذار است.«
فیلمنامه نويس سريال »تنهايي لیلا« با اشاره به 
اينكه برخي فقط دنبال سیاهي هستند، مي افزايد: 
»اين تمايل به بدي ها بیش��تر از يك ذهن بیمار 
نش��ئت مي گیرد، در جامعه طلاق و خش��ونت 
خانوادگي وجود دارد ولي آيا همه جامعه ما اين 
اس��ت؟ ما در دين مان داريم كه نشر گناه از خود 
گناه عقابش بیشتر است، اگر رسانه اي خصوصي 
به س��یاهي و تلخي تمايل داش��ته باشد باز هم 
توجیه پذير است اما رسانه اي كه داعیه ملي بودن 
دارد مكلف است مقتضیات جامعه را بهتر بشناسد 
و در نظر بگیرد، اقتضاي جامعه ما و هر جامعه اي 
اين است كه امید و نشاط در آن غلبه داشته باشد. 
اگر تلخي وجود دارد بايد در بعد وسیع تري عشق 
و محبت و آرزو هم وجود داش��ته باشد. خوبي ها 
لازم است كه غلبه داشته باشند، خیر و خوبي بايد 
حاكم باشد، اين بايد در رسانه ملي سیاستگذاري 
شود، پس اين همه شوراهاي عريض و طويل براي 
چیست؟ ما س��ال ها پیش س��ريال خانه سبز را 
داشتیم، هم بانشاط بود، هم حرف حسابي داشت 

و هم تكنیك درستي داشت.«

2۵ سال ساخت سريال های خانوادگی در تضاد با فرمان رهبري 

تلخيبيپايان!

 واكنش تند ميرفخرايي
به حذف جوايز فني و هنري فيلم فجر

طراح صحنه و لباس س�ينما مي گوي�د با ح�ذف جوايز بخش فن�ي و هنري از 
جشنواره فيلم فجر، سينما به قهقرا مي رود. 

مجید میرفخرايي، طراح صحنه و لباس س��ینما درباره حذف احتمالي س��یمرغ بلورين 
بخش هاي فني و هنري جشنواره فیلم فجر به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: اين مقوله 
اگر عملي شود، اتفاق بسیار بد و مخربي است و مجريان آن به نوعي مي گويند به صنعت 
سینما اهمیت نمي دهیم و فقط بازيگران و كارگردان براي ما مهم است در صورتي كه گروه 
عظیم پشت دوربین، مؤثرترين مهره در ساخت يك اثر هستند. اين جريان مانند اين است 
كه شما هواپیمايي در آسمان ببینید و بگويید فقط خلبان آن را به اينجا رسانده است و او را 
تقدير كنید. اگر افراد چنین نگاهي به سینما داشته باشند سواد لازم، عشق و علاقه به اين 
صنعت ندارند. وي ادامه داد: اگر چنین نگاه و رويكردي وارد سینما شود تولیدي فیلم ها 
به يك سري آثار سطح پايین و دورهمي ختم مي شود كه ديگر هیچ چیز در ساخت شان 
اهمیت ندارد و اين سینما را به قهقرا خواهد برد. میرفخرايي اذعان داشت: تأسف بار است 
كه سینماي ما پس از 40سال، سیر نزولي داشته و به اينجا رسیده است كه باعث مي شود 
افراد فعال پشت دوربین، احساس بي هويتي كنند در صورتي كه در سینماي تمام دنیا، 
به اين عوامل توجه خاصي مي شود. متأس��فانه به جاي اضافه كردن، كمتر كردن جوايز 
عوامل فني و هنري كه مخارج آنچناني هم ندارد، باعث ورود عوامل و سرمايه گذار بي ربط با 
سینما مي شود و نتیجه آن فیلم هاي سوپرماركتي خواهد شد و اصل و پايه سینما از لحاظ 
فرهنگي دچار تزلزل خواهد شد. عوامل پشت دوربین، همین الان هم از نظر مالي و ساعت 
كار مورد تبعیض قرار مي گیرند كه نوعي حق الناس است و چیزي از تبعیض نژادي كمتر 
نیست. اگر از جشنواره هم جا بمانند ديگر حرفي براي گفتن باقي نمي ماند! میرفخرايي 
خاطرنشان كرد: در كل با حذف جوايز فني و هنري جشنواره فیلم فجر مخالفم و اگر اين 

اتفاق بیفتد اين نفس هاي آخريني كه سینما مي كشد هم تمام خواهد شد.

حكمت 101
لاَ يسَْتَقِيمُ قَضَاءُ الحَْوَائجِِ إِلاَّ بثَِلَاث: 
باِسْ�تِصْغَارِهَا لتَِعْظُمَ، وَباِسْتِكْتَامِهَا 

لتَِظْهَرَ، وَبتَِعْجِيلِهَا لتَِهْنُوَ.
برآوردن حاجات مردم كامل نمی ش��ود 
مگر به س��ه چیز: كوچك ش��مردنش تا 
بزرگ گردد، و مكتوم داشتنش تا آشكار 

شود، و تعجیل در آن تا گوارا گردد.

    خبر


